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מראיין : ועכשיו ממשיכים עם סדרת הכתבות שלנו, השבוע מי

שלא יודע נפתחה שנת לימודים אקדמית חדשה. תודה לאל פעם

ראשונה שאני לא הולך לשם יותר, סלחו לי כל האקדמאים.

השבוע דיברנו גם עם אוניברסיטת רייכמן שסיפרו לנו שהם

פותחים בית ספר חדש להייטק עם גוגל וגם עם אוניברסיטת תל

אביב שסיפרו על איך הם מתאימים את חומר הלימוד במקצועות

ההייטק לדרישות שלהם בפועל בשוק העבודה, משהו שאנחנו

יודעים שלא ממש קורה כיום באוניברסיטאות, או לפחות לא

לפחות לא קרה כל כך עד עכשיו. וגם עם אול ג'ובס שהסבירו

לנו באיזה מקצועות מהאקדמיה באמת משתלם לעבוד, אם אנחנו

רוצים אחר כך לעבוד באותו דבר שלמדנו. אני רוצה להגיד שלום

לד"ר ניבה דולב, דיקנית הסטודנטים במכללה האקדמית כנרת,

שלום לך.
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ד"ר ניבה דולב : שלום שלום.

מראיין : אז במכללה שלך חושבים שפיצחו את השיטה ועל איך

להתאים את הלימודים לשוק העבודה. ספרי לנו מה אתם עושים

אחרת.

ד"ר ניבה דולב : אוקיי, אז קודם כל אני חושבת שזה לא רק

לשוק העבודה, זה גם להתפתחות הכוללת של כל מיני... הצעירים

וגם שכשהם יגידו או ידברו על התואר שלהם הם לא יגידו מזל

שזה שנה ראשונה שאני לא לומד.

מראיין : אני מאוד נהניתי ואני ממשיך, אבל כן. הייתי חייב.

ד"ר ניבה דולב : לגמרי. אז מה שאנחנו טוענים ואני חושבת

שהיום העולם מבין שמה שיגרום לנו להתמודד בהצלחה עם עולם

משתנה שהולך ומשתנה למול עינינו וישתנה עוד יותר מהר בעתיד,

הוא לפתח במקביל ללמידה ובמקביל לתעסוקה את המיומנויות

האישיות והחברתיות של הסטודנטים שלנו.

מראיין : אוקיי.

ד"ר ניבה דולב : כדי שהם יוכלו להתמודד בעולם משתנה. כי עם

כל...

מראיין : זה נשמע אחלה דבר לתיכון, מה זה קשור לאקדמיה?

ד"ר ניבה דולב : אז קודם כל זה לגמרי קשור לאקדמיה מכיוון

שזה קודם כל זה השער לקראת עולם התעסוקה וכמי שעבדה

הרבה בארגונים מסוגים שונים, אני יכולה להגיד שהצעירים מגיעים
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לא מוכנים לעולם התעסוקה.

מראיין : אוקיי.

ד"ר ניבה דולב : עולם התעסוקה מחפש אנשים כאלה שהם

יצירתיים והם יוזמים והם יודעים ללמוד לבד, כי מה שלימדנו

אותם באקדמיה בעוד שלוש שנים אולי תשתנה התוכנה או ישתנה

החומר.

מראיין : כלומר, אתם חושבים שהבעיה המרכזית היא דווקא

הבעיה החברתית והסביבתית של הסטודנטים ולא החומר הלימודי?

ד"ר ניבה דולב : אנחנו חושבים שזו הבעיה של המיומנויות, שהם

דרך אגב קשורות גם למיומנויות של מה אני לומד באקדמיה.

האם אני משנן חומר או אני לומד לחשוב לפתור בעיות, לחשוב

באופן יצירתי עליה. אז זה גם קשור ללמידה באקדמיה עצמה וזה

גם קשור למה שהעולם, עולם התעסוקה מחפש וכן, כל המחקרים

מראים שעולם התעסוקה מחפש ואתה רואה את זה גם דרך אגב

בחברות כמו גוגל, שמחפשות אנשים לא בהכרח לפי הציונים

שלהם, אלא לפי מה הם מביאים לשולחן, האם הם אנשים

שיודעים להסתדר עם אנשים, האם הם יודעים להתמודד עם

קשיים? להתמיד לאורך זמן.

מראיין : אני בטוח שזה אולי נכון, אבל אולי גם בתור מי שאני

חייב לומר על עצמי, אני הייתי בהייטק לפני שהייתי בכל תחום

העיתונות ואני חייב להגיד שעדיין חיפשו מאוד איפה למדת ויש
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מכללות ואקדמיות שנחשבות יותר ונחשבות פחות ויש ציונים

שנחשבים יותר ונחשבים פחות. את אומרת שהיום זה לא ככה?

ד"ר ניבה דולב : אני חושבת שהיום זה לא מספיק. יש ארגונים

שאני עבדתי בהם ואני מכירה אותם שכבר פחות זה מעניין אותם,

יש כאלה שזה מעניין אותם, אבל זה רק חלק מהסיפור. ואם אין

לך גם וגם אז אתה לא מספיק טוב עבורנו ואני אגיד לך מעבר

לזה, יכול להיות שאני אכנס לשם מפני שיש לי תואר נפלא,

אפילו אולי הבאתי אותו מאיזה אוניברסיטה אייוי ליג בארה"ב,

אבל אני לא אשרוד מפני שלא יוכלו להסתדר איתי, או אני אהיה

מאוד שבלונית.

מראיין : אז אולי בעצם האקדמיה כבר לא רלוונטית.

ד"ר ניבה דולב : לא, האקדמיה מאוד רלוונטית, אבל התפקיד

שלה הולך ומתרחב. ואני חושב שהדגש הוא על מתרחב, זה לא

אומר שידע זה לא אומר שחשיבה אקדמית הם לא חשובים, אבל

התפקיד שלנו הוא הרבה יותר רחב מאלה. וכשאנחנו עושים את

התפקיד הזה וזה לא פשוט, זה גם לא פשוט לשנות את המיינד

סט שלנו כאקדמיה  או כמרצים ולכן התהליך שלנו דרך אגב

הוא תהליך שהוא הוליסטי וכולל והוא כולל גם את המרצים

עצמם, לא רק את הסטודנטים. אנחנו מבינים שיש לנו אחריות.

מראיין : אז בואי ספרי לנו קצת מה אתם עושים באמת שונה

השנה, מה, איך אתם עושים את התהליך הזה?
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ד"ר ניבה דולב : אז התהליך הזה מתחיל באמת בלהבין שזה

חייב תהליך הוליסטי וכולל, שצריך להתחיל מהמרצים מפני שאם

לא, אם הם לא מבינים את זה והם גם לא מדגימים את זה

בדרך שבה הם מתנהלים...

מראיין : מה זאת אומרת זה?

ד"ר ניבה דולב : את ההבנה שמיומנויות לצד ידע וחשיבה

אקדמית חשובים בה במידה ושאנחנו מבינים מספיק בעולם הזה

של המיומנויות כדי להטמיע אותם או לשלב אותם במה שאנחנו

מלמדים. ולשלב אותם גם באופן שבה אנחנו מדברים עם

הסטודנטים מחוץ לשיעור, מההתנהלות היומיומית.

מראיין : ד"ר דולב, סליחה שאני מתעקש איתך על זה, אבל אני

עדיין לא מבין מה זה אומר בפועל. מה, מה אתם עושים שונה?

כלומר מה, המרצה מגיע לכיתה ומה?

ד"ר ניבה דולב : אוקיי, אז קודם כל בוא נתחיל מזה שהמרצים

עברו הכשרה במהלך כל הקיץ על ידי מומחים לעולם החדש

וישבנו ובנינו תוכניות איך זה משתלב באקדמיה. אז קודם כל

נתחיל מזה שזה לא משהו של דיברת קודם על בית ספר, אז זה

לא איזה תוכנית כזאת כישורי חיים, דוסו כאלה, שקיבלת תוכנית,

אתה מעביר אותה פעם בשבוע ומרגיש שעשית וי. אז קודם כל

זה משהו שאנחנו מבינים שהוא חשוב, שהוא חשוב לעולם

התעסוקה והוא ייכנס בכל דרך אפשרית. עכשיו, איך הוא נכנס
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לכיתות? הוא נכנס קודם כל במספר קורסים ייעודיים שמדברים

על מיומנויות המאה ה- 21 ונכנסים במחלקות השונות, קורס

אקדמי אבל לא אקדמי, הרבה יותר סדנאי, פיתוחי...

מראיין : כלומר, את אומרת אחד מהשינוים הגדולים הזה זה

קורס חובה על הסטודנטים.

ד"ר ניבה דולב : לא, זה קורס אחר חובה לסטודנטים שאולי

יועיל להם יותר מאשר קורסים, קורסי הוראה אחרים.

מראיין : כלומר, מדובר במקום דברים אחרים.

ד"ר ניבה דולב : נכון, בדיוק. החלק השני הוא ואולי היותר חשוב

בעינינו, הוא לשלב את המיומנויות בכל קורס קיים ואני מדגישה,

זה גם קורה בבית ספר להנדסה כי יש לנו גם בית ספר להנדסה

וגם בית ספר לחברה ורוח. וזה נכון לשני בתי הספר, זה לא

משהו שמיועד רק לכאלה שמלמדים מקצועות מה שנקרא...

פרופשנז. זאת אומרת שכשאני לוקחת קורס, המרצים שלנו חושבים

מה הם המיומנויות שחשוב להם להטמיע שקשורות לדיסיפלינה

שלהם, לקורס שלהם והם מטמיעים אותם בתוך הקורס עצמו. זה

אומר לעשות קישורים בין מה שאני, החומר הנלמד למיומנויות. זה

לספר על חוקרים ולדבר על מה עברו החוקרים בדרך ואיזה

מיומנויות הם היו צריכים כדי להגיע אל הגילוים שלהם. זה אומר

לתת כחלק מהעבודות, חלק מהתרגילים ולא, זה לא תוספת

עבודה לסטודנטים, אלא זה לשנות את האופן בו אנחנו רואים את
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העבודה, לתת שחלק מהתרגילים יהיו קשורים גם לעבודת צוות.

עכשיו אני יודעת שבהרבה מקומות אומרים שמים אותכם, שמים

את הסטודנטים בקבוצות ואומרים להם יאללה, אנחנו, חשובה

עבודת צוות, בואו תעבדו בקבוצות.

מראיין : בהצלחה לכם.

ד"ר ניבה דולב : אבל בעינינו, כן, מה שנקרא שיהיה לך ים

בהצלחה. אבל אנחנו רוצים ללמד אותם מה זה אומר לעבוד

בצוות, מה הם תפקידים בצוות, מה הם המיומנויות שצריך בצוות.

איך אתה עובד בצוות? כי כל מי שנמצא בעולם עבודה יודע שזה

סופר חשוב.

מראיין : אגב אני חושב שזה אולי אחת הבעיות הכי גדולות שאני

נתקלתי בהם בשנותיי באקדמיה זה היה שלפעמים המרצים והסגל

מאוד רוצה לעשות שינוי ושינוי לטובה, אבל הוא לא תמיד

מתואם עם מה שבפועל הסטודנטים רוצים. היה לכם, השינוי הזה

שאת מתארת הוא הגיע מהסטודנטים?

ד"ר ניבה דולב : אני חושבת שהוא הגיע בעיקר מהבנה שלנו את

השטח, אבל אני חושבת שהוא התקבל...

מראיין : מי זה השטח אם לא הסטודנטים?

ד"ר ניבה דולב : הוא הגיע, הוא התקבל בסופר ברכה על ידי

הסטודנטים. זה לא שסטודנט בא ואמר תשמעי, את לא מפתחת

לי את מיומנויות המאה ה- 21, אבל כשאמרנו להם חבר'ה, זו
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המאה ה- 21 וזה מה שאתם צריכים, הם אמרו הא וואלה, ברור,

כאילו איזה יופי שבאתם.

מראיין : את לא חושבת שזה בעיה, שאתם לא לוקחים, משלבים

סטודנטים בתוך התהליך חשיבה של ה...

ד"ר ניבה דולב : הם היו חלק מהתהליך. רגע, הם היו חלק מלא

מהתהליך. דרך אגב היה לנו שנה של עבודה, עבודת מטה

והסטודנטים היו חלק בלתי נפרד מהתהליך, כולל...

מראיין : אז זאת אומרת הרעיון הראשוני הגיע מכם.

ד"ר ניבה דולב : אני מדברת על זה שכשאני נכנסת לכיתה או

למחלקה ואנחנו מדברים על זה, אז הם לא באו ואמרו תשמעי,

למה לא שינית תוכנית... שדיברנו איתם או כשסטודנטים נכנסו

וסטודנטים היו איתנו לאורך כל הדרך ואגודת הסטודנטים איתנו

לאורך כל הדרך, היום היתה לנו ישיבה על השלב הבא של זה,

הם כולם אמרו בטוח, זה הכי חשוב. אני אסבר לך את האוזן

רק ואני אגיד שכשאני יש לי שיעור כזה וכתובים כל מיני דברים

על הלוח ובאה כיתה אחרת שהיא נגיד עדיין לא היתה בתהליך,

הוא היה בשנים קודמות, הם ישר שאלו מה זה? יא, זה נורא

מעניין, ספרו לנו על זה. והם היו יושבים בהפסקה ומתעניינים

ואומרים גם אנחנו רוצים כזה. ומשנה לשנה הבנו שברור לנו שגם

הם מבינים שזה נכון ברגע אבל שמעלים את זה למודעות.

מראיין : אגב, את יכולה לתת. אנחנו פשוט ממש תיכף צריכים
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לסיים, את יכולה לתת מילה על זה שיש לכם הרי בחלק

מהשינוי הזה זה אווטאר אישי ויש לכם אפליקציה חדשה.

ד"ר ניבה דולב : נכון, כן.

מראיין : מה...

ד"ר ניבה דולב : אז מה שאנחנו עושים...

מראיין : את חושבת שזה מה שחסר לסטודנטים?

ד"ר ניבה דולב : לא, מה ש... תראה אווטאר זה כלי, אווטאר זה

לא מהות. מה שאנחנו עושים זה פיילוט שאנחנו עושים השנה,

דרך אגב מחוץ מלשנות את דרכי ההוראה, דרכי הלמידה, דרכי

ההערכה, את המבנים שלנו, את מבנה הכיתות כדי שהם יאפשרו

את כל זה, הפיילוט הזה שלנו כולל התפתחות אישית תלת שנתית

של הסטודנטים. זאת אומרת שסטודנט עובר איזה שהוא מבדק

באפליקציה שהיא רק שלו, אף אחד לא יהיה חוץ ממנו, הוא

בוחר יעדים להתפתחות על פי מה שהוא רואה במבדק ולפי מה

שהוא מכיר את עצמו, וזה מלווה אותו לאורך כל השנה. כאשר

הוא מקבל פלייבוקים כאלה, חוברות כאלה להתפתחות עצמית, יש

לו מפגשים עם האווטאר שלו שהם מפגשי תמיכה שבהם יושבים

ורואים איך הוא התפתח, מה השאלות שלו, מה הוא צריך. ובסוף

השנה אנחנו נותנים הערכה ולוקחים את היעדים לשלב הבא.

עכשיו ברגע שהיעדים הם מותאמים אישית לסטודנט.

מראיין : כן.
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ד"ר ניבה דולב : ומה שהוא צריך באמת ולא שהחלטנו שכולם

צריכים את המיומנות המסוימת הזאת, שדרך אגב זה נכון גם זה

וגם זה. זה תהליך משולב.

מראיין : כן.

ד"ר ניבה דולב : אז כל אחד מתפתח גם בקצב שלו, גם ביכולות

שמעניינות אותו וגם ביכולות שרלוונטיות יותר למקצוע שלו. וזה

ה... של הדבר הזה. ואנחנו גם חוץ מזה רותמים את פתיחת שנת

לפעילויות מגניבות עם שלטים של כל המיומנויות, תהליכים וכן

הלאה.

מראיין : כן, טוב, פעילויות זה תמיד טוב, אני מאוד אהבתי את

ההפנינג.

ד"ר ניבה דולב : אבל זו היתה מן חפיפה, כן, נכון.

מראיין : טוב. ד"ר ניבה דולב, דיקנית הסטודנטים מהמכללה

האקדמית כנרת, תודה לך שהיית איתנו, אני מאחל לך ולכל

הסטודנטים שנה טובה ובהצלחה.

ד"ר ניבה דולב : תודה רבה ובהצלחה לכולם.
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